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ACTA DEL CONSELL DE GOVERN 
 
 
Dia: 18 de febrer de 2008 
Hora: de les 9.35 fins a les 13.25 h 
Lloc: sala de juntes del Rectorat 
 
 
 
ASSISTENTS 
 
MEMBRES NATS 
Sr. Rector, Dr. Màrius Rubiralta Alcañiz 
Sr. Secretari general,  Dr. Xavier Pons Ràfols 
Gerent, Sr. Miquel Espinosa Sáez 
 
MEMBRES DESIGNATS PEL RECTOR 
Sra. Vicerectora de Professorat, Dra. Victòria Girona Brumós 
Sr. Vicerector d’Estudiants i Política Lingüística, Dr. Jordi Matas Dalmases 
Sra. Vicerectora de Política Científica, Dra. Carmen Muñoz Lahoz 
Sra. Vicerectora de Política Acadèmica i Convergència Europea, Dra. Rosa M. Nonell Torres   
Sr. Vicerector de Política Docent, Dr. Artur Parcerisa Aran  
Sr. Vicerector de Recerca, Dr. Marçal Pastor Anglada 
Sr. Vicerector d’Innovació i Programes Internacionals de Recerca, Dr. Josep Samitier Martí  
Sra. Vicerectora  de Política Internacional i Mobilitat, Dra. Mar Campins Eritja 
Sr. Miquel Martínez Martí 
Sr. Joan M. Malapeira Gas, s’excusa 
Sr. Jordi Domingo Feliubadaló 
Sra. Josefina Cairol Gay, s’excusa 
Sra. Margarita Rodríguez Coria 
Sr. Salvador Lafuente Barceló 
 
DEGANS I DIRECTORS DE CENTRE 
Sr. Degà de Dret, Dr. Miquel Àngel Aparicio Pérez, s’excusa 
Sr. Degà de Filosofia, Dr. Jordi Sales Coderch 
Sr. Degà de Física, Dr. Joan Àngel Padró Cárdenas 
Sra. Degana de Geografia i Història, Dra. M. Ángeles del Rincón Martínez 
Sr. Degà de Geologia, Dr. Miquel Àngel Cuevas Diarte 
Sr. Degà de Matemàtiques, Dr. Joaquim Ortega Aramburu 
Sra. Degana de Medicina, Dra. Teresa Estrach Panella 
Sr. Degà de Pedagogia, Dr. Joan Mateo Andrés 
Sr. Degà de Psicologia, Dr. Manel Viader Junyent 
Sra. Directora d’Infermeria, Sra. Rosalia Pedreny Oriol 
 
Sr. Vicedegà d’Ordenació Acadèmica, Salvador García Fortes, en representació de la degana de Belles 
Arts, Dra. Teresa Blanch Malet  
Sr. Degà de Biblioteconomia i Documentació, Dr. Cristóbal Urbano Salido 
Sr. Degà de Biologia, Dr. Francisco Javier Casado Merediz 
Sr. Degà de Ciències Econòmiques i Empresarials, Dr. Antoni Alegre Escolano  
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Sr. Degà de Farmàcia,  Dr. Antoni Díez Noguera   
Sra. Degana de Filologia, Dra. Montserrat Camps Gaset 
Sra. Degana de Formació del Professorat,  Dra. Gemma Tribó Traveria 
Sra. Vicedegana d’Odontologia, Dra. Esther Berastegui Jimeno, en representació del degà, Dr. Leonardo 
Berini Aytés 
Sr. Degà de Química, Dr. José Barbosa Torralbo 
Sra. Directora d’Estudis Empresarials, Dra. Esther Subirà Lobera 
 
DIRECTORS DE DEPARTAMENTS I INSTITUTS UNIVERSITARIS DE RECERCA 
Sr. Director del Departament de Filologia Hispànica, Dr. Adolfo Sotelo Vázquez 
Sr. Director del Departament de Química Analítica, Dr. Miquel Esteban Cortada  
Sr. Director del Departament de Mètodes d’Investigació i Diagnòstic en Educació, Dr. Pere Amorós Martí 
 
MEMBRES ELEGITS PEL CLAUSTRE 
Dr. Sebastià Bonet Espriu 
Dr. Francesc Cardellach López 
Dr. Gaspar Coll Rosell 
Dr. Joan Elias Garcia 
Dr. Néstor Luis Hladun Simón 
Dra. M. Luísa Pérez García 
Dra. Núria Rajadell Puiggròs 
Dra. M. Cristina Sanz López 
Dr. Jordi Suriñach Caralt 
Dr. Max Turull Rubinat 
 
Sra. Misericordia García Hernández 
Dr. Jorge Lloberas Cavero 
 
Sr. V. Evelio Lantigua Guerra 
Sr. César Marín Madrazo 
 
MEMBRES DEL CONSELL SOCIAL 
Sr. Joan Corominas Guerín 
 
CONVIDATS 
Sr. Valentí Llagostera Español, cap de l’Àrea de Planificació i Serveis Acadèmics de la Gerència 
Sr. Víctor Climent Sanjuan, president de la Junta de Personal Docent i Investigador 
Sr. Andrés Jiménez Guerrero, president del Comitè d’Empresa del Personal d’Administració i Serveis 
Sr. Ramon Reigada Sanz, president del Comitè d’Empresa de Personal Docent i Investigador, s’excusa.    
 
ORDRE DEL DIA  
1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió anterior. 
2. Informe del rector. 
3. Grup UB: 

a. Informe del Grup UB. 
b. Aprovació, si escau, de la designació per part del Consell de Govern de 

membres dels patronats de la Fundació Alumni i de la Fundació Hàbitat UB. 
4. Marc d’organització territorial de la UB: 

a. Informe sobre els concursos d’idees i estat dels diferents projectes del Pla 
pluriennal d’inversions. 

b. Informe 2008 sobre la situació dels plans de seguretat i d’emergència. 
c. Aprovació, si escau, de l’acord d’acceptació de la invitació formulada del 

Consorci de la Zona Franca per participar en els espais universitaris del futur 
campus universitari de la Zona Franca i de l’obertura de negociacions al 
respecte. 

5. Aprovació, si escau, de les Bases reguladores de l’oferta d’ensenyaments de grau a 
la UB: Mapa de titulacions, arquitectura de títols i disseny de plans d’estudis. 
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6. Aprovació, si escau, de l’acord en que s’invita a la Universitat Autònoma de 
Barcelona a compartir activitat acadèmica en el Campus de l’Alimentació de 
Torribera, així com a la seva incorporació en el futur Consorci de Torribera. 

7. Aprovació, si escau, de la creació de l’Observatori de l’Educació Digital i del seu 
Reglament de funcionament. 

8. Aprovació, si escau, del Reglament de l’Escola d’Idiomes Moderns de la UB. 
9. Aprovació, si escau, del Document “La UB i la lliure difusió del coneixement”. 
10. Informe sobre el projecte Ciutat del Saber de Panamà. 
11. Afers de tràmit. 

a. Aprovació, si escau, de la proposta d’ampliació dels CFGS des dels quals es 
pot accedir a l’ensenyament de graduat superior en Cinema i Audiovisuals.  

b. Aprovació, si escau, de modificacions en els Estatuts del Consorci BioPol. 
c. Aprovació, si escau, de modificacions en el Pacte de dedicació del professorat. 
d. Aprovació, si escau, de modificacions en el Reglament de funcionament de 

l’Institut de Nutrició i Seguretat Alimentària. 
e. Altres afers de tràmit. 

12. Torn obert de paraules. 
 
 
1r punt. APROVACIÓ, SI ESCAU, DE L’ACTA DE LA SESSIÓ ANTERIOR 
 
S’aprova l’acta de la sessió anterior, amb els dos canvis proposats per la Sra. Rodríguez 
Coria. 
 
2n punt. INFORME DEL RECTOR 
 
Amb caràcter previ, el rector informa que, per donar compliment a allò que es va  
acordar en la darrera sessió del Consell de Govern, s’ha invitat a assistir al Consell de 
Govern els presidents dels òrgans de representació sindical de la Universitat. 
  
El rector inicia el seu Informe dient que en les darreres setmanes s’han produït un seguit 
d’esdeveniments, que no són sinó el reflex d’una situació ja prou tensa. En primer lloc, 
expressa la seva sorpresa per la dura reacció davant dels dos articles de La Vanguardia 
amb l’entrevista amb tots els rectors. Indica que, resumint, van voler subratllar dues 
idees: d’una banda, explicar la voluntat de crear una “marca” de les universitats 
públiques amb la denominació Universitat de Catalunya que, més enllà de les 
individualitats, permeti la sostenibilitat del sistema universitari català. Per tot plegat, es 
demanava al Govern de la Generalitat el model d’universitat que es volia, les finalitats i 
els objectius, així com el grau de finançament que estava disposat a esmerçar per 
assolir-los. Els articles van tenir resposta, en primer lloc, perquè va haver-hi una gran 
pressió des de la Conselleria perquè la “marca” englobés també les universitats 
privades, però el rector sosté que cal un espai propi per a les universitats públiques, 
finançades amb fons públics, i per tant amb problemàtiques diferents a les universitats 
privades, i això s’ha de tenir en compte. En segon lloc, també des dels presidents dels 
Consells Socials; respecte d’aquesta segona dimensió, indica que és necessari que 
rectors i presidents de consells socials es posin d’acord en el model de sistema 
universitari català. 
 
La segona idea transmesa en aquella entrevista va ser incidir en el tema de la recerca i la 
tercera missió de la universitat, però es va llegir des d’una òptica negativa i d’atac. No 
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es va en contra del Pacte Nacional, però el que és cert és que els millors actius que 
disposen les universitats se’n van als centres de recerca, molt millor finançats per la 
Generalitat que les mateixes universitats; i no es veu que això hagi de variar, atès que la 
Generalitat ni tan sols té un document per treballar aquest tema, la qual cosa ens aparta 
dels sistemes europeus en els quals les universitats són elements essencials en la 
recerca.  
 
No obstant això, un cop fetes públiques les mancances de les universitats catalanes, cal 
reiterar la manca de finançament suficient del sistema, i, en especial, de la Universitat 
de Barcelona, però en cap cas es pot dir, com s’ha dit, que no hi ha transparència en els 
comptes de la nostra Universitat. En aquest sentit, el rector recorda els acords a què es 
va arribar, ara fa un any, amb les conselleries d’Economia i la responsable 
d’Universitats per elaborar un pla de viabilitat de la Universitat de Barcelona. És clar 
que hi ha responsabilitats en el dèficit de la Universitat, però no totes són internes, sinó 
que també hi ha una part molt important de responsabilitat externa, del Govern de la 
Generalitat, que ens ha acabat portant a la situació actual. És fa difícil acceptar una 
suposada manca de transparència en els comptes de la Universitat, quan des del primer 
Consell de Govern presidit pel rector, el representant del Consell Social ha estat 
informant de la situació financera del Grup UB, i, així mateix, que hi ha mecanismes 
més que suficients per impedir que es produeixi manca de transparència.  
 
D’altra banda, i en aquesta mateixa línia, informa que els dies 6 i 7 d’aquest mes de 
febrer, es van dur a terme unes Jornades de l’EUA sobre la sostenibilitat financera del 
sistema universitari europeu i, en general, a tot Europa, s’arriba a les mateixes 
conclusions a què tantes vegades s’ha fet referència aquí, és a dir, que cal implantar una 
comptabilitat analítica, per bé que és complicada d’implantar a les universitats, 
altrament ja faria anys que s’estaria fent a les universitats catalanes. I resulta complicada 
d’implantar perquè no s’han fixat les “regles del joc”, i encara no hi ha un model clar de 
finançament, que quan hi sigui, es podrà demanar comptes i responsabilitats a les 
universitats. Ja que cal entendre l’autonomia lligada a la accountability, al rendiment de 
comptes.  
 
En aquest sentit, ja fa uns mesos, el Ministeri d’Educació i Ciència va reconèixer la 
insuficiència financera del model actual de finançament universitari, en què la recerca 
cada cop és més cara, i no s’han esmerçat els fons financers suficients per atendre les 
despeses indirectes que això comporta. A aquesta mancança s’hi afegeix en les 
universitats històriques com la nostra la major despesa en professorat i una major 
despesa en el manteniment del patrimoni propi, i, per tant, el nivell de desviació resulta 
més gran que en universitats noves. Així, a la nostra Universitat aquestes desviacions es 
produeixen agreujades pel fet de ser la primera Universitat del sistema universitari 
català, i perque, alhora, no s’esperen grans canvis en aquest sistema universitari. Per 
tant, conclou el rector, els canvis que calgui fer, o es fan des de dins o vindran imposats 
des de fora, i potser, en aquest cas, no resultaran els més adients per a la Universitat de 
Barcelona. 
 
El primer assumpte que cal resoldre, si es vol fer des de dins, és el del capítol I que 
engloba els recursos humans. No és sols que caldrà seguir una política restrictiva en 
termes estrictament economicistes, sinó que caldrà reordenar aquests recursos humans i 
orientar-ho cap a les dimensions de la Universitat de Barcelona del futur, i en especial, 
amb l’horitzó de 2013. D’altra banda, hi ha el creixement desmesurat de titulacions, que 
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suposa una demanda de més professorat, que també caldrà replantejar, i hem de ser els 
primers a mantenir un grau adequat de titulacions. El tercer element és una major 
eficàcia i eficiència en els nostres serveis i en la gestió de les universitats, començant 
per entendre, per exemple, que tenim uns Serveis Cientificotècnics sobredimensionats, 
que caldrà ajustar-los a les necessitats de la nostra Universitat. Alhora, cal fer també 
petites accions, cosa que en conjunt pot ajudar a ajustar el marc financer de la 
Universitat de Barcelona, com és el cas del Consorci de Biblioteques o d’altres serveis. 
 
El rector considera que la Universitat per si mateixa pot i ha de fer el canvi que li 
demana la societat, i el sistema de govern de la mateixa Universitat no ha de ser 
obstacle per assolir-ho. Tampoc el Consell Social no es pot convertir en un element de 
culpabilització de la manca de rigor de la Universitat a l’hora de gestionar els fons 
públics, sinó de sumar esforços, perquè ara és el moment de posar en pràctica aquest 
canvi i cal valorar els esforços que s’estan fent des de la mateixa Universitat. Seguim 
sent la primera universitat en els rànquings internacionals, però no podrem aguantar 
gaire si no hi ha normativa i acords en relació amb els centres d’excel·lència. Continuem 
pagant com a culpables d’una situació que no és nostra exclusivament. 
 
Si bé des de la Generalitat es parla de reforçar els consells socials, cal saber quina 
voluntat hi ha al darrere. El rector nega que, com semblava indicar el titular del diari El 
País, hi hagi un enfrontament entre el president del Consell Social i el rector. És cert 
que s’està elaborant un Pla de viabilitat, però no estava amagat i, des de fa temps, s’han 
engegat altres etapes, com ara l’Informe Costas i els treballs de la Comissió de la Dra. 
Bosch. Indica també que no es pot fer política en funció dels diaris. No llegeix la carta 
que el Sr. Coello li ha fet arribar però immediatament donarà la paraula al Sr. 
Corominas. Finalment, assenyala que el Pla de viabilitat que s’haurà d’aplicar ha de 
marcar la pauta no tan sols financera de la Universitat, sinó que implicarà altres àmbits, 
per exemple, el mapa de titulacions, i encara d’altres. 
 
Tot seguit, el rector dóna la paraula al Sr. Corominas, el qual, en nom del Consell 
Social, manifesta que no hi ha cap enfrontament entre el Consell Social i l’equip de 
direcció de la Universitat, tal com s’ha insinuat en la notícia a la premsa. El president li 
ha demanat que s’expressi clarament el rebuig a la insinuació periodística. Respecte del 
Pla de viabilitat diu que s’està fent un treball rigorós, que en dos o tres setmanes estarà 
enllestit, i es lliurarà al rector. Aquest Pla té, bàsicament, dos objectius: el primer, 
arribar a l’equilibri pressupostari l’any 2010, i el segon, arribar a un pacte amb el 
Govern de la Generalitat per eixugar el dèficit acumulat. 
 
Respecte de la informació del Grup UB manifesta que en la propera sessió hi haurà les 
dades de tancament, i per tant, es podrà oferir una informació més àmplia. No obstant 
això, fa un resum ràpid de la situació financera de les diferents fundacions i, de manera 
especial, fa referència a la Fundació Alumni i la Fundació Hàbitat UB. Pel que fa a la 
Fundació Bosch i Gimpera, l’any 2007 es tancarà amb un superàvit important; respecte 
la Fundació Institut de Formació Continua IL3-UB ha acabat el 2007 amb un dèficit 
estimat d’1,2 milions d’euros, s’està elaborant un pla de viabilitat per a la Fundació, el 
qual s’espera que sigui d’aplicació l’any 2008. La Fundació Finestres ha tingut un 
tancament igual al pressupostat, però per primera vegada no ha rebut subvenció de la 
UB. Respecte de la Fundació Parc Científic, el tancament ha estat millor del 
pressupostat, amb un petit dèficit; també fa referència al Pla de viabilitat del Parc 
Científic, en relació amb el qual s’espera que les administracions públiques no tan sols 
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financin sinó també subvencionin part de les inversions, cas en el qual l’any 2013 
quedaria extingit el deute. 
 
El rector subratlla la importància de les paraules del Sr. Coromines que és, a més, el 
responsable del control econòmic del Grup UB i que porta, des del Consell Social, el 
pes de la negociació en relació amb el dèficit del Parc Científic de Barcelona. Quant a 
aquest darrer, afegeix que cal reconèixer l’empenta que hi ha posat el Sr. Coello i 
l’obertura de possibilitats d’equilibri financer a partir també de les disposicions 
estatutàries i la negociació amb el Govern central. Queda ara per activar la recuperació 
de valor de la Fundació IL3-UB i posar tota la feina en la entitat mare del Grup, és a dir 
la mateixa UB. 
 
Tot seguit, el rector atorga la paraula al gerent, per tractar una mica més tècnicament 
l’aspecte financer, que actualment és el problema cabdal de la Universitat. El Sr. 
Espinosa afirma que les previsions de tancament de l’exercici 2007 estaran al voltant 
dels 25 milions d’euros de dèficit, inferior a les previsions inicials, que eren de 32 
milions d’euros, i això suposa un important esforç d’estalvi, però alhora, com ha dit el 
rector, cal un pla d’estabilitat pressupostària. Respecte de l’any 2008, la previsió és que 
les transferències de la Generalitat suposin uns 236 milions d’euros, però es perd pes 
específic en el sistema universitari català, ja que el percentatge respecte del total va 
disminuint. També es refereix al Pla de millora del finançament i als 50,9 milions 
d’euros previstos per al 2008 segons objectius que es concretaran en el contracte 
programa. El gerent fa, finalment, un repàs general de quins són els objectius a assolir 
que es plantegen en aquest contracte programa, en l’àmbit de la docència, de la recerca i 
de la gestió, i en virtut dels quals es rebrà més o menys finançament.  
 
D’altra banda, es el gerent refereix al context que va significar l’anomenat Informe 
Costas i els treballs de la Comissió de la Dra. Bosch, per avançar finalment amb 
l’impuls del Consell Social. Incideix també en el Pla de viabilitat de la Universitat de 
Barcelona, explicitant tot un seguit d’accions que caldrà anar complint, i d’altres que 
prèviament caldrà negociar amb la Generalitat, atès que afecten tot el sistema 
universitari català. Aquest Pla de viabilitat ha d’anar acompanyat amb altres mesures de 
contenció, atès que aquesta Universitat genera mig milió d’euros de dèficit setmanals, i 
això, com es pot entendre, és insostenible. 
 
També insisteix, reiterant les paraules del rector, en la transparència que, en tot moment, 
hi ha hagut en els comptes de la Universitat. Finalitza dient que, malgrat el que s’ha dit 
a la premsa, la comptabilitat analítica i per programes no solucionarà els problemes del 
sistema universitari català, ja que el que cal és referenciar d’una manera sistemàtica i 
igual per a totes les diferents universitats del sistema català per apreciar la diferència de 
costos dels serveis en cadascuna d’aquestes, ja que en cas contrari, i és el que succeeix 
actualment, no es coneix amb prou detall l’esforç financer de cadascuna de les 
universitats. 
 
El Dr. Cuevas diu que el rector sap que té el suport de tots en una situació difícil com 
aquesta i que a tots pertoca buscar solucions perquè la Universitat pugui funcionar amb 
normalitat. Però es pregunta si s’està fent el suficient internament per trobar-hi solució, 
també es pregunta si el Govern de la Generalitat està fent el que ha de fer, i, finalment, 
si les accions del Consell Social són les que s’han de fer. Alhora el preocupa la resposta 
a aquestes tres preguntes, que pot comportar, d’una banda, un aïllament de la 
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Universitat de Barcelona respecte de la resta del sistema i, d’altra banda, una manca de 
sintonia entre el Consell Social i la Universitat, per la qual cosa demana unitat d’acció 
per superar aquest moment. 
 
El Dr. Climent agraeix, com a president de la Junta de PDI funcionari, que se’ls hagi 
convidat a assistir als consells de govern i diu que a la Junta no eren conscients que la 
situació de la Universitat fos tant greu. Manifesta la seva preocupació pel dèficit que es 
va incrementant, i considera que això deriva d’una mala planificació política que ja ve 
de fa molts anys, però que ja es correspon amb l’escassa importància que el Govern de 
la Generalitat ha donat i dóna a les universitats. Respecte a la notícia apareguda a la 
premsa respecte de les desavinences amb el Consell Social, manifesta la seva 
preocupació perquè aparenta estar ben informat i, d’altra banda, també el preocupa la 
posició defensada pel president del Consell Social en un altre article aparegut a El Punt. 
Creu que potser caldria encarrilar el tema elaborant un pla de viabilitat, però no 
merament economicista ja que no es pot quantificar la nostra activitat com la d’una 
empresa, sinó per objectius, en el sentit que la Universitat gestionés allò que li es propi, 
docència i recerca, deixant per a altres administracions públiques aspectes com ara el 
manteniment del patrimoni de la Universitat, i d’altres, per centrar-se en si la 
Universitat compleix o no el objectius que la societat demana. Diu també que és cert 
que la nostra plantilla es cara i està envellida però la Universitat continua mantenint la 
seva posició destacada en els rànquings internacionals. D’altra banda, un altre element 
que creu que pertorba el sistema és la mala planificació del mapa de graus, que també 
s’arrossega de fa temps, amb repeticions innecessàries, que provoquen una important 
despesa en personal. Finalment, demana que es comencin a tractar quines mesures 
concretes ha d’incloure aquest Pla d’estabilització pressupostària i com afectarà això 
especialment el professorat. 
 
El Dr. Sales diu que la feina que s’està fent per adreçar la Universitat necessita el seu 
temps, però creu que s’està fent ben feta. D’altra banda, creu que la societat està deixant 
de ser sensible a la tasca d’integració social que porten a terme les universitats, i en 
especial, la Universitat de Barcelona. Vist des de l’òptica inversa, es pregunta quins 
costos socials pot tenir l’abandonament d’aquesta tasca que està fent la Universitat, i 
creu que cal enviar un missatge al conjunt de la societat europea. 
 
El Dr. Ortega afirma que si encara no es disposa del Pla de viabilitat resulta difícil poder 
donar una opinió, però considera que el principal actiu de que disposa la Universitat de 
Barcelona són les persones, i respecte del mapa de titulacions, creu que si el Govern de 
la Generalitat no assumeix una tasca decidida, les universitats tenen molt poca cosa a 
fer. 
 
El rector, que agraeix les intervencions, acaba dient que el pressupost que s’aprovi per 
al 2008 haurà de ser d’una important contenció, atès que d’altra manera el Pla de 
viabilitat esdevindrà impossible, i quelcom de similar caldrà fer els propers anys. 
Adoptar mesures per arribar a l’equilibri en tres anys i demanar que el Govern en faci 
també d’equivalents. D’altra banda, també es demana a les universitats que apliquin un 
model d’ensenyament superior, inspirat en l’anglosaxó, que ara per ara no es aplicable 
aquí, i això també cal dir-ho al Govern de la Generalitat; i no és un problema sols de la 
UB, ja que és de tota Europa. La funció de la UB és clarament una funció social que no 
s’ajusta, per tant, als indicadors que es fan servir que, d’alguna manera, són «indicadors 
trampa». Ens diuen que hem de diversificar ingressos, però a Espanya no hi ha cultura 
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de mecenatge i patrocini; ens diuen que hem de millorar, però seguim estant a dalt de tot 
en els rànquings. Hem de tenir, doncs, molta cura del que acceptem i hem de posar-hi 
condicions i assegurar el compromís de la Generalitat amb vista a que el 2010 hi hagi 
un nou model de finançament. Finalment, assenyala que aquest període de crisi que 
s’està vivint ha de servir per millorar el sistema universitari català en el seu conjunt. 
Com es va dir en la darrera Conferència de Degans, fa falta fermesa i fa falta també 
intel·ligència. 
 
El Sr. Corominas diu que està molt d’acord amb allò que ha dit el rector respecte del Pla 
de viabilitat, que es una suma de poques coses realment estratègiques i de moltes petites 
coses en què tothom pot col·laborar, i en resum el Pla de viabilitat esdevindrà un 
instrument per treure allò que li sobra a la Universitat, però s’oposarà a treure-li-ho en 
aquells aspectes que es consideren essencials a la UB.   
 
3r punt. GRUP UB: 

a.  Informe del Grup UB. 
b. Aprovació, si escau, de la designació per part del Consell de Govern de 
membres dels patronats de la Fundació Alumni i de la Fundació Hàbitat UB 

 
Atès que aquest punt de l’ordre del dia ja ha estat tractat conjuntament amb l’Informe 
del rector, el rector dóna la paraula al secretari general, el qual fa la presentació de 
l’apartat b) d’aquest punt. El Dr. Pons recorda que en el darrer Consell de Govern es 
van aprovar els estatuts d’aquestes noves fundacions del Grup UB i indica tal com en 
aquests s’establia la composició dels patronats respectius. Explica també que la 
Conferència de Degans va procedir en la seva darrera reunió a designar cinc patrons per 
a la Fundació Alumni i un patró per a la Fundació Hàbitat UB i que ara cal que el 
Consell de Govern faci la designació que li pertoca de fins a quatre patrons per a cada 
fundació. 
 
El Consell de Govern aprova la designació, a proposta del rector, de membres dels 
patronats de la Fundació Alumni-UB i de la Fundació Hàbitat-UB, d’acord amb el que 
estableixen els Estatuts de les fundacions respectives: 
 
Fundacio Alumni-UB : 
- Sr. Miquel Espinosa Sáenz (gerent de la Universitat de Barcelona). 
- Dr. Josep Samitier Martí (vicerector d’Innovació i Programes Internacionals de 

Recerca).  
-  Sr. Rafael Foguet Ambrós 
 
Fundació Hàbitat UB: 
- Sr. Miquel Espinosa Sáenz (gerent de la Universitat de Barcelona). 
- Dra. Mar Campins Eritja (vicerectora de Política Internacional i Mobilitat). 
- Dra. Maria Teresa Blanch (degana de la Facultat de Belles Arts). 
- Dr. Ramon Alemany Leyra (director de la Fundació Institut de Formació Contínua 

IL3-UB).  
 
4t punt. MARC D’ORGANITZACIÓ TERRITORIAL DE LA UB: 

a. Informe sobre els concursos d’idees i estat dels diferents projectes del Pla 
pluriennal d’inversions. 

b. Informe 2008 sobre la situació dels plans de seguretat i d’emergència. 
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c. Aprovació, si escau, de l’acord d’acceptació de la invitació formulada del 
Consorci de la Zona Franca per participar en els espais universitaris del 
futur campus universitari de la Zona Franca i de l’obertura de negociacions 
al respecte. 

 
a) El rector informa detalladament de l’estat dels concursos d’idees i dels diferents 
projectes del Pla plurianual d’inversions, d’acord amb el document que s’adjunta, com a 
Annex I. En relació amb el Campus de la Diagonal Portal del Coneixement, s’explica el 
projecte de l’edifici CICRIT, del nou edifici de la Facultat de Farmàcia, de l’ampliació 
de la Facultat de Belles Arts i de la Facultat de Dret i de la nova residència universitària 
en el recinte dels Servei d’Esports. Respecte del Campus de Ciències de la Salut de 
Bellvitge, s’explica el projecte d’ampliació, i en relació amb el Campus de 
l’Alimentació de Torribera, el rector es refereix a la reforma dels pavellons Gaudí, 
Verdaguer i Marina. Finalment, es refereix a l’adequació de l’edifici CACI per a usos 
universitaris. 
 
El Dr. Cuevas pregunta si,  pel que fa al nou edifici CICRIT, està previst que s’hi 
traslladi el Servei de Menjadors, i demana així mateix que comencin les obres 
d’ampliació de la Facultat de Geologia. 
 
El rector respon que en l’explicació d’avui no s’han volgut incloure detalls d’altres 
projectes que encara estan en procés de negociació. 
 
b) El rector informa d’aquest punt, assenyalant que el preocupa el tema de manera 
especial, atès que no s’ha previst en els plans de millora del finançament de la 
Generalitat l’adopció dels plans de seguretat i d’emergència. Tot seguit, fa referència a 
les actuacions que s’estan fent en aquest àmbit de seguretat i plans d’emergència per 
part de la mateixa comissió interna de la UB i de l’oficina de l’OSSMA, segons el 
document que s’acompanya com a Annex II.  
 
El Dr. Urbano diu que cal fer una reflexió respecte de l’edifici de Sants, ja que, com a 
mínim, sembla que estarà ocupat fins al final del 2012 i, per tant, demana que mentre 
estiguin ocupats aquells espais alguna cosa s’ha de fer en matèria de seguretat i 
salubritat, i no sembla indicat que estigui considerat com a edifici a enderrocar o a 
traslladar, perquè aquest encara trigarà. 
 
La Dra. Camps diu que l’Edifici Històric està en males condicions, i no es preveuen 
construccions sobreposades al mateix edifici, i que en aquests espais hi ha moltes 
persones treballant i que l’edifici és antic i no ha estat reformat, de manera que encara hi 
ha instal·lacions molt antigues que representen un perill per a la seguretat. La Facultat 
de Filologia està adoptant algunes mesures que comporten despesa i que no estan 
incloses en els plans de seguretat i d’emergència.  
 
El Dr. Elias fa referència al tema de l’accessibilitat a les instal·lacions de la Universitat, 
com per exemple al mateix Edifici Històric, i en conseqüència, desitjaria que també hi 
hagués un informe sobre l’accessibilitat als edificis i les barreres arquitectòniques. 
 
El rector respon que hi haurà altres informes complementaris a l’informe que ara s’està 
presentant, entre els quals està el d’accessibilitat i el de medi ambient. Si ho ha volgut 
portar avui al Consell de Govern és perquè creu que és el document necessari per poder 
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iniciar les negociacions oportunes amb vista a obtenir el finançament adequat per assolir 
el grau de seguretat adequat en els edificis de la Universitat i demanarà al delegat del 
rector que contacti amb tots els centres especialment afectats. Respecte dels edificis 
catalogats com a històrics, diu que s’ha demanat, per part de totes les universitats 
espanyoles que en tenen, que el Ministeri d’Educació i Ciència doti dels fons necessaris 
per poder posar al dia aquests edificis on encara es duu a terme activitat acadèmica. 
 
c) Finalment, el rector exposa aquest apartat del punt de l’ordre del dia, que resumeix 
dient que el Consorci de la Zona Franca té un projecte d’entorn universitari i diners per 
dur-lo a terme. Aquest projecte pot juxtaposar-se amb el del Campus de l’Alimentació 
de la Universitat, i resulta convenient cooperar amb el que la Zona Franca vol endegar, 
atès que cedirien a la Universitat uns espais, amb unes condicions financeres adequades 
per a la sostenibilitat de l’edifici. Abans de començar les negociacions vol que el 
Consell de Govern n’estigui informat i demana específicament que s’accepti de manera 
inicial la invitació formulada pel Consorci. 
 
El Consell de Govern aprova l’acord d’inici de negociacions en resposta a la invitació 
formulada pel Consorci de la Zona Franca de participar en els espais universitaris del 
futur Campus Universitari de la Zona Franca. 
 
5è punt. APROVACIÓ, SI ESCAU, DE LES BASES REGULADORES DE 
L’OFERTA D’ENSENYAMENTS DE GRAU A LA UB: MAPA DE 
TITULACIONS, ARQUITECTURA DE TÍTOLS I DISSENY DE PLANS 
D’ESTUDIS 
 
El rector atorga la paraula a la vicerectora de Política Acadèmica i Convergència 
Europea, la qual presenta el punt de l’ordre del dia, segons el document que s’aadjunta, 
com a Annex III. És un document de bases, atès que posteriorment es desenvoluparà la 
normativa adient, per regular els ensenyaments de graus. S’han aplicat els mateixos 
principis i criteris que aplica la Generalitat a la programació dels ensenyaments.  
 
Al llarg de la seva intervenció, la vicerectora de Política Acadèmica i Convergència 
Europea explica detalladament els criteris bàsics per a la programació. El primer és 
avançar cap a una arquitectura de títols més flexible i que respongui als diferents 
programes formatius en funció de perfils de titulació. Juntament amb això, cal dissenyar la 
programació comptant amb les dotacions del professorat actual de què disposen els centres 
i/o departaments, i això significa millorar-ne l’eficiència i vincular-ho a la ràtio de crèdits 
matriculats en relació amb el PDI amb equivalència a temps complet. Cal tenir en compte 
que l’impacte de la implantació dels graus suposaria una disminució d’aproximadament un 
25 % de crèdits matriculats També caldrà repensar les estructures de la mateixa Universitat 
i abordar de manera més proactiva les aliances interuniversitàries. Un exemple de 
simplificació d’estructures seria la fusió de la Facultat de Ciències Econòmiques i 
Empresarials amb l’Escola Universitària d’Estudis Empresarials que ja està en marxa, i 
una altra fusió que caldria abordar a mitjà termini seria la de la Facultat de Pedagogia i la 
Facultat de Formació del Professorat. A més, cal tenir en compte, en aquest sentit, que el 
mapa de titulacions ja no es fonamenta en àrees de coneixement, sinó en grans branques de 
coneixement.  
 
Amb aquests plantejaments, la Dra. Nonell complementa la seva intervenció referint-se a 
les titulacions que passen de tres a quatre anys, a la noves programacions i, de manera 
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especial, al grau d’optativitat. D’altra banda, explicita vies de sortida del mapa de 
titulacions, i, en aquest sentit, manifesta que determinades titulacions, especialment en 
ciències socials, es poden agrupar per millorar l’oferta; una altra via serien les titulacions 
interuniversitàries. Un altre gran bloc a què fa referència la Dra. Nonell són aquells 
ensenyaments que actualment no són de quatre anys, i que amb la nou mapa ho seran, con 
és el cas d’Infermeria, de Mestre, i els de sols segon cicle, i que requeriran un nou 
plantejament de matèries comunes per a diversos ensenyaments, i és el que cal acabar de 
perfilar. També hi ha propostes de programació nova, especialment en relació amb ciències 
i ciències de la salut, i belles arts.  
 
Finalment, la vicerectora explica com es dibuixen els organigrames d’ordenació dels plans 
d’estudis, i repassa els aspectes importants per a elaborar-los i informa així mateix que el 
document del Projecte 090909 ja s’ha portat a discussió a la Comissió Acadèmica de 
Consell de Govern. 
 
La Dra. Tribó demana la inclusió com una titulació de grau de l’ensenyament de 
Comunicació Audiovisual que en la versió del mapa que es va presentar a la 
Conferència de Degans constava com un màster oficial. Demana que s’expliqui per què 
no apareix com a grau si la Facultat així ho demanava, i indica, en aquest sentit, que 
com a màster no s’entendria, atès que altres universitats catalanes el tenen com a títol de 
grau. 
 
El Dr. Elias diu que considera que hi ha una errada en termes de metodologia 
matemàtica en la pàgina 4 del document, atès que les mitjanes no es poden sumar. 
 
El Dr. Mateo es vol referir a una qüestió de formes i diu que, si bé en diverses ocasions 
ja s’ha parlat de la fusió de les facultats de Pedagogia i de Formació del Professorat, en 
cap moment des l’equip rectoral no s’ha abordat del tema amb el degà d’una de les 
facultats implicades, i encara que sigui per una qüestió de formes, caldria haver-ho fet 
prèviament a referir-s’hi en un document. D’altra banda, en el document també s’està 
parlant que Pedagogia podria ser un màster oficial, mentre que des de la Facultat sempre 
s’ha opinat que ha de ser un ensenyament de grau. 
 
La Dra. Estrach agraeix a la vicerectora la tasca feta i l’esforç de racionalització. 
Tanmateix, hi ha una certa preocupació pel que fa al nou ensenyament de grau en 
Biomedicina, atès que ja hi ha un màster amb aquest mateix nom i tot plegat genera 
molts «anticossos» i ho vincula amb el grau de Medicina Molecular. Demana que no es 
doni per tancat el tema de la denominació. 
 
El Dr. Cuevas agraint tota la feina feta, demana que els documents que s’adjunten es 
trametin via digital, per facilitar-hi el treball. Així mateix diu que en el discurs 
d’aliances interuniversitàries s’utilitza també la Facultat de Geologia sense haver-ne 
parlat amb ningú de la mateixa Facultat.  
 
La Dra. Camps vol fer uns petits aclariments als planetaris de les pàgs. 16 a 24, ja que 
en el cas de la Facultat de Filologia tots els graus són d’accés compartit i no hi ha, com 
es diu al document, dos graus amb diferent accés. D’altra banda, no es pot presentar una 
visió agregada de les filologies i deixar dos títols penjats: Lingüística i Teoria de la 
Literatura, i això repercuteix clarament en les optativitats. Finalment indica també que 
en el document es diu, com fan els diaris, que l’alumne ha d’assolir un nivell adequat 
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d’una altra llengua, en especial l’anglès, però creu que no s’han tingut en compte les 
importants repercussions que això tindrà. 
 
El Dr. Casado diu que la denominació del grau de Biomedicina no és un tema tancat i 
que cal discutir alternatives amb la Facultat de Medicina. Reitera el tema del 
coneixement d’anglès i  les dificultats que pot comportar-ne la implantació, en termes 
de com es farà i com s’avaluarà. 
 
El Dr. Díez diu que la Facultat de Farmàcia es planteja una nova titulació de Farmàcia 
més orientada a la industria, i que en el document de referència no apareix. Finalment, 
assenyala que respecte de les assignatures optatives, caldria tenir en compte un factor de 
correcció en relació amb el nombre d’alumnes que les estan cursant. 
 
El Dr. Ortega diu que hi troba uns petits errors al document, i hi manca incloure en les 
taules d’accés l’Enginyeria Informàtica de Sistemes; d’altra banda, fins ara s’havia dit 
que l’Enginyeria Informàtica tindria un accés independent, i això ara no es fa constar.  
 
La Dra. Subirà pregunta si en les taules de l’evolució dels crèdits matriculats, i pel que 
fa a la Facultat de Ciències Econòmiques, si es te en compte que els departaments que 
hi estan adscrits també imparteixen classe a l’Escola d’Empresarials, ja que si no es 
compten els alumnes d’aquesta, el resultat final no seria correcte. 
 
La Dra. Tribó subscriu les paraules que abans ha dit el Dr. Mateo respecte de la fusió de 
les facultats de Pedagogia i de Formació del Professorat. Pot estar bé parlar-ne, però 
hauria calgut una reflexió prèvia amb els actors interessats. 
 
La vicerectora de Política Acadèmica i Convergència Europea agraeix totes les 
intervencions i respon que totes les errades que hi ha al document, i que s’han posat de 
manifest, seran corregides. D’altra banda esmenta que es tracta d’un document de 
present, i que, per tant, no apareixen els ensenyaments de futur. Les propostes de noves 
titulacions ni tan sols s’han començat a negociar amb la Generalitat, i espera que 
s’iniciïn les converses properament. També fa referència a les assignatures optatives, 
que es tornaran a estudiar fins que s’ajusti al que s’està ofertant. D’altra banda, també 
espera que els responsables de política lingüística i idiomes de la Universitat portin 
aviat iniciatives per aplicar l’ensenyament d’idiomes, en especial l’anglès, a les 
diferents titulacions, com demana el Govern de la Generalitat.  
 
El rector es refereix a les intervencions dels degans de Pedagogia, Geologia i Formació 
del Professorat respecte de la qüestió formal i insisteix que l’únic procés que el Consell 
de Govern ha aprovat ara per ara és l’inici del procés de fusió de la Facultat de Ciències 
Econòmiques i Empresarials i l’Escola Universitària d’Estudis Empresarials. Creu que 
no ho podem fer tot a la vegada o ens farem mal i reconeix que hauria estat més adequat 
recollir-ho de manera més general en el text. Tot aquests processos han de passar pels 
centres i, en la fase inicial, també per la taula del Consell de Govern. 
 
En aquests termes, demana l’aprovació del document de bases com un element de 
treball a desenvolupar en properes decisions del Consell de Govern El Consell de 
Govern aprova les Bases reguladores de l’oferta d’ensenyaments de grau a la UB: Mapa 
de titulacions, arquitectura de títols i disseny de plans d’estudis, amb l’abstenció del Dr. 
Cuevas. 
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6è punt. APROVACIÓ, SI ESCAU, DE L’ACORD EN QUÈ S’INVITA LA 
UNIVERSITAT AUTÒNOMA DE BARCELONA A COMPARTIR ACTIVITAT 
ACADÈMICA EN EL CAMPUS DE L’ALIMENTACIÓ DE TORRIBERA, AIXÍ 
COM A LA SEVA INCORPORACIÓ EN EL FUTUR CONSORCI DE 
TORRIBERA 
 
El rector dóna la paraula al vicerector d’Innovació i Programes Internacionals de 
Recerca el qual manifesta que el projecte del Campus de l’Alimentació de Torribera ja 
fa temps que s’està treballant per part de la Universitat de Barcelona, i es va presentar la 
possibilitat de la incorporació de la Universitat Autònoma de Barcelona al Campus 
esmentat, i fer conjuntament la titulació de Ciència i Tecnologia dels Aliments. A 
continuació exposa una gènesi de l’evolució d’aquest Campus, i fa així mateix la 
proposta de convidar la Universitat Autònoma de Barcelona a participar en aquest 
Campus.  
 
En els termes explicats pel Dr. Samitier, el Consell de Govern aprova convidar la 
Universitat Autònoma de Barcelona a participar activament en el desenvolupament del 
projecte del Campus de l’Alimentació de Torribera, per tal de fer possible, d’acord amb 
els pactes i les condicions que s’estableixin, entre d’altres -com indica el rector-, les 
següents actuacions: 
 
a) La participació de la UAB en el futur Consorci que s’ha previst constituir amb 
l’objecte de promocionar i impulsar les activitats dels Campus de l’Alimentació de 
Torribera. 
b) La impartició en el Campus de l’Alimentació de Torribera de la titulació conjunta 
UB-UAB de Ciència i Tecnologia dels Aliments. 
c) Impulsar la creació d’un centre tecnològic en el camp de l’alimentació que s’ubiqui 
en el recinte Torribera. 
 
7è punt. APROVACIÓ, SI ESCAU, DE LA CREACIÓ DE L’OBSERVATORI DE 
L’EDUCACIÓ DIGITAL I DEL SEU REGLAMENT DE FUNCIONAMENT 
 
El rector dóna la paraula a la vicerectora de Política Científica, la qual diu que tot i que 
els promotors són els mateixos, i hi ha una certa continuïtat, els continguts varien 
respecte de l’anterior centre especial de recerca, i que hi ha un fort component 
tecnològic. La proposta ja ha estat aprovada per la Comissió de Recerca. 
 
El Consell de Govern aprova la transformació del Centre Especial de Recerca 
Aprenentatge Virtual en Observatori de l’Educació Digital, així com el seu Reglament 
de funcionament, segons el document que s’aadjunta com a Annex IV. 
 
8è punt. APROVACIÓ, SI ESCAU, DEL REGLAMENT DE L’ESCOLA 
D’IDIOMES MODERNS DE LA UB 
 
El rector dóna la paraula al vicerector d’Estudiants i Política Lingüística, el qual 
informa que es tracta d’una reforma del Reglament de l’Escola d’Idiomes Moderns, en 
un context concret com és el de la tendència cap al multilingüísme en les titulacions, i, 
en aquest marc, l’Escola serà un element clau per fer possible totes aquestes iniciatives. 
També internament s’està en una fase de reordenació de l’Escola, especialment en 
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l’aprenentatge d’idiomes, i deixant altres activitats que es duien a terme, i que han 
passat a altres unitats de la Universitat. També informa que s’ofereix docència en 
pràcticament tots els campus de la UB, encara que el gruix més important s’imparteix al 
mateix Edifici Històric i també a la Facultat de Ciències Econòmiques i Empresarials. 
Respecte del nombre d’alumnes, indica que aquest any n’hi ha uns 4.400, però han anat 
disminuint any rere any, i a continuació fa el desglossament per idiomes del nombre 
d’estudiants. També s’ha produït un relleu en la direcció acadèmica de l’Escola i s’ha 
nomenat el professor Dr. Paul Ambrose. El Dr. Matas agraeix al professor Philip Banks 
tots els anys de dedicació al capdavant de la direcció acadèmica de l’Escola, destacant 
especialment la seva entrega i vocació en la tasca duta a terme.  
 
La reforma és una adequació a la nova legislació universitària, la LOU i la LUC, i a 
l’Estatut de la Universitat de Barcelona vigent. S’ha buscat no trencar amb l’anterior 
Reglament, i també s’ha cercat la brevetat.  
 
El Dr. Urbano pregunta si es coneix el nombre d’alumnes que fan reconeixement de 
crèdits de lliure elecció a través de l’Escola, atès que si en un futur proper 
l’aprenentatge d’un idioma estranger ja no esdevindrà curricular, potser es produeixin 
problemes per aquest fet.  
 
La Sra. Rodríguez Coria pregunta pel significat de l’expressió «la persona que nomena 
el gerent» en el Reglament i si es refereix a un altra persona o a l’actual Vicegerència 
del centre de llengües. 
 
El vicerector d’Estudiants i Política Lingüística respon que és la mateixa figura i que en 
el marc en què es troba l’aprenentatge d’una llengua estrangera per a totes les titulacions 
no hauria de preocupar-nos excessivament i que l’increment esperat d’alumnes a 
l’Escola hauria de fer veure amb optimisme el futur d’aquesta, amb el benentès que la 
Generalitat haurà de donar algun tipus de suport a aquesta Escola d’Idiomes i a d’altres 
que hi ha a les universitats catalanes, per la finalitat abans exposada. 
 
El rector indica que convindrà millorar les infraestructures de l’Escola d’Idiomes 
Moderns i demana que consti en acta l’agraïment a la feina desenvolupada pel professor 
Philip Banks. 
 
El Consell de Govern aprova el Reglament de la Escola d’Idiomes Moderns de la UB 
(EIM), segons el document que s’acompanya, com a Annex V. 
 
9è punt. APROVACIÓ, SI ESCAU, DEL DOCUMENT “LA UB I LA LLIURE 
DIFUSIÓ DEL CONEIXEMENT” 
 
El rector dóna la paraula al Dr. Ernest Abadal, adjunt per a Sistemes d’Informació i 
Documentació, el qual informa que l’objectiu d’aquest document és presentar unes 
bases d’actuació respecte de les accions que vol dur a terme la Universitat quant al que 
s’anomena lliure difusió del coneixement, és a dir, posar a l’abast de la societat, de 
manera lliure i gratuïta, els resultats de la recerca. Esmenta que aquesta és una pràctica 
ja habitual a les universitats i institucions de recerca europees, però que a l’Estat 
espanyol no té tanta difusió.  
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Tot seguit, fa una explicació del contingut del document que es porta a aprovació: hi ha 
una primera part expositiva del que s’està fent a Europa, i una segona part on es fan un 
seguit de propostes d’aplicació a la UB, en la línia d’aconseguir una aplicació unitària, i 
alhora, més amplia, a la nostra Universitat. 
 
El rector afegeix que en la propera reunió de primavera de l’EUA que es durà a terme a 
la nostra Universitat està previst tractar també aquest tema. 
 
El Consell de Govern acorda aprovar el document «La UB i la lliure difusió del 
coneixement», que figura com a Annex VI.  
 
10è punt. INFORME SOBRE EL PROJECTE CIUTAT DEL SABER DE 
PANAMÀ 
 
El rector cedeix la paraula al vicerector d’Innovació i Programes Internacionals de 
Recerca, el qual indica que és llarga la col·laboració que la Universitat de Barcelona ha 
tingut amb universitats d’Amèrica Central i d’Amèrica del Sud, usualment mitjançant 
acords bilaterals amb les universitats corresponents. És el Govern de Panamà el que 
promou l’anomenada “Ciudad del Saber”, i és la Unió Europea la que dóna suport a 
aquesta actuació, mitjançant un projecte de col·laboració entre els anys 2002 i 2009. La 
Ciudad del Saber és una fundació privada sense ànim de lucre, que pretén establir un 
entorn en temes universitaris, de recerca, d’innovació, i que serveixi de projecció 
internacional de l’Estat panameny.  
 
El Govern espanyol està també especialment interessat a col·laborar, la qual cosa fa que 
al final de l’any passat va haver-hi una primera proposta, en el sentit de si la Universitat 
de Barcelona estaria interessada a participar en la Ciudad del Saber, i gaudir-hi d’un 
edifici, amb l’objectiu, per part de la UB, d’enfortir les relacions amb les universitats 
d’Amèrica Central i Amèrica del Sud, i alhora participar en la formació de professionals 
del país, i esdevenir una seu perifèrica d’entitats de recerca de la Universitat de 
Barcelona (Parc Científic, etc.), a més de seu administrativa per a la tramitació de títols i 
altra documentació relacionada. Tot seguit fa una gènesi dels esdeveniments que s’han 
anat produint, des d’aquella primera proposta fins a la presentació de l’assumpte en 
aquest Consell de Govern.  
 
El rector es refereix a altres experiències espanyoles de seus universitàries a Amèrica 
Llatina i expressa també l’opció inicial de la UB per obrir-se i facilitar la col·laboració 
amb altres entitats, com ara el CSIC. 
 
El Dr. Cuevas diu que, efectivament, seria bo que aquesta actuació es fes en 
col·laboració amb alguna altra institució espanyola de docència o de recerca, com ara el 
CSIC o la mateixa ACUP. 
 
El rector respon dient que aquest projecte té l’empara de la Unió Europea, i a les 
institucions que ho demanin se’ls atorgaran projectes d’interès per a l’Estat de Panamà. 
El projecte també ha estat lliurat al Ministeri i a la Conselleria, i de moment no hi ha 
resposta, que probablement no es produirà fins que no hi hagi una acció per part de la 
Universitat de Barcelona, i llavors és possible que s’incorpori alguna altra institució 
espanyola o catalana.  
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11è punt. AFERS DE TRÀMIT 
a. Aprovació, si escau, de la proposta d’ampliació dels CFGS des dels quals es 

pot accedir a l’ensenyament de graduat superior en Cinema i Audiovisuals.  
b. Aprovació, si escau, de modificacions en els Estatuts del Consorci BioPol. 
c. Aprovació, si escau, de modificacions en el Pacte de dedicació del 

professorat. 
d. Aprovació, si escau, de modificacions en el Reglament de funcionament de 

l’Institut de Nutrició i Seguretat Alimentària (INSA) 
e. Altres afers de tràmit. 

 
El rector dóna la paraula al secretari general, el qual fa la presentació del punt de l’ordre 
del dia exposant en detall els diferents afers que es porten a aprovació i que, malgrat 
considerar-se afers de tràmit, han volgut singularitzar-se com a apartats específics 
d’aquest punt de l’ordre del dia, segons els documents que s’acompanyen, com a Annex 
VII. 
 
El Consell de Govern aprova la proposta d’ampliació dels cicles formatius de grau 
superior des dels quals es pot accedir a l’ensenyament de graduat superior en Cinema i 
Audiovisuals, informada favorablement per la Comissió Acadèmica del Consell de 
Govern en data 29 d’octubre de 2007. 
 
El Consell de Govern aprova les modificacions fetes als Estatuts definitius del Consorci 
BioPol de l’Hospitalet, aprovats inicialment pel Consell de Govern el 8 d’octubre de 
2007.  
 
El Consell de Govern aprova la modificació següent del Pacte de dedicació del 
professorat, aprovat pel Consell de Govern del proppassat dia 21 de novembre de 2007: 
On diu: “- Participar en un (cas de dedicació única) o mes d’un (cas de dedicació 
compartida) projectes de recerca o d’innovació competitius”, ha de dir: “- Participar en 
més d’un (cas de dedicació única) o més de dos (cas de dedicació compartida) projectes 
de recerca o d’innovació competitius”. 
 
El Consell de Govern aprova les modificacions fetes en el Reglament de funcionament 
de l’Institut de Nutrició i Seguretat Alimentària (INSA), d’acord amb el Text refós de 
les normatives reguladores dels instituts de recerca. 
 
El Consell de Govern aprova la relació de convenis, lliurada el proppassat 12 de febrer 
per la Unitat de Convenis i Entitats Relacionals 
 
12è punt. TORN OBERT DE PARAULES 
 
El Dr. Cuevas diu respecte del Pacte de dedicació que fa uns dies van tenir una reunió 
amb els directors de departament en el qual es va concloure que el pla pilot dóna com a 
resultat que els professors de la Universitat de Barcelona fan 1.650 hores/any, la qual 
cosa portarà al professorat a complir estrictament aquestes hores, en detriment de la 
tasca inquantificable que es fa, tant de docència com de recerca. Acaba sol·licitant una 
actuació ràpida pel que fa a això, per canviar aquests resultats. 
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La Dra. Tribó diu que li sembla que aquest serà el darrer Consell de Govern al qual 
assisteix com a degana i es vol acomiadar de tots els membres, tot demanant disculpes 
per si alguna vegada ha proferit expressions massa vehements. 
 
El Dr. Esteban també s’acomiada dels membres del Consell de Govern, atès que també 
serà la seva darrera sessió en acabar el seu mandat com a director de Departament.   
 
La Dra. Camps també incideix en el Pacte de dedicació, i diu que no entén com es 
desenvolupa aquest Pacte de dedicació. En primer lloc, atès que es va aprovar per 
Consell de Govern, creu que s’ha d’aplicar i d’una manera conseqüent. En una reunió 
amb la vicerectora de professorat, feta el mateix dia de la reunió amb els caps d’estudis, 
la vicerectora informà que els crèdits, malgrat no ser encara ECTS, es computarien en 
hores com a tals, en canvi, a la reunió de caps de departament, s’informà que es 
computarien d’acord amb una taula d’equivalències de crèdits UB expressament retirada 
del document aprovat en Consell de Govern. Per tant, cal ser més congruents i demana 
un aclariment respecte d’aquesta diversitat d’opinions. Està d’acord també amb el que 
ha dit el Dr. Cuevas respecte del nombre d’hores i el que això comporta, atès que hi ha 
una mà d’obra infravalorada, que fa moltes més hores l’any del que el Pacte de 
dedicació vol fer creure. 
 
El rector dóna la paraula a la vicerectora de Professorat, la qual respon a les 
intervencions entorn al Pacte de dedicació indicant que un cop fetes les proves pilot i a 
la vista dels resultats es va pactar que d’entrada es farien constar les 1.650 hores/any 
legals, i no reflectir hores de dedicació reals per damunt d’aquestes. D’altra banda, 
respecte de les hores de dedicació és cert que hi ha un aplicatiu que el professor ha 
d’emplenar, i que en funció dels crèdits que inclogui, en resultaran més o menys hores, 
però hores de crèdits UB, i el proper curs, ja s’aplicaran els crèdits ECTS. Reconeix que 
es pot millorar, i s’està millorant amb les aportacions de totes les reflexions que es van 
fent. La taula a la qual es refereix la Dra. Camps ja es va suprimir en el document 
aprovat per Consell de Govern però es va utilitzar com a criteri pràctic exclusivament en 
la prova pilot de quatre departaments. 
 
El rector agraeix l’extensa explicació i diu que cal analitzar encara més a fons la reunió 
de divendres passat amb directors de departaments. També agreix a la Dra. Tribó i al 
Dr. Esteban la tasca duta a terme al llarg d’aquests anys. 
 
Sense més intervencions, el rector aixeca la sessió, de la qual, com a secretari, estenc 
aquesta acta. 
 
 
Vist i plau 
El rector, 
 
 
 
 
Màrius Rubiralta  
 
 
 


